

دائرة التنمية الاقتصادية Department of Economic Development



الرؤيت:

الريادة فب الأداء لبناء اقتصاد تنافسي ومستدام

الرسالة:

تنظيم النشاط الاقتصادي ومتابعته ودعمه وترويجه؛ لتعزيز التنافسية والإبداع في التنمية الاقتصادية الشاملة والمستدامة بالاعتماد علم كوادر وطنية مؤصلة، ونظم وتقنيات ذات كفادة عالية.

Vision:

Pioneer in the performance to build a competitiveness and sustainable economy.

Mission:

To regulate, monitor, support and promote the economic activity in order to boost competitiveness, creativity and stimulate comprehensive and sustainable economic development, embracing transparency and mutual respect in the way we deal with our partners, and relying on qualified national cadres and efficient systems and techniques.

إن سعي دائرة التنمية الاقتصادية في رأس الخيمة إلى تحفيز الحركة الاستثمارية والنشاط الاقتصادي في الإمارة وتنشيطهما ينطلق من إيمانها بالدور الريادي للدائرة في تحفيز الاقتصاد، ويأتي في مقدمة الأولويات لدى المستثمرين وضوح الإجراءات وسهولتها وبُعدها عن الروتين، وتمتع البيئة المستهدفة بالمرونة والإبداع في الاستجابة لمتطلبات المستثمرين.

5 خطوات أساسية لإقامة مشروع تجاري في إمارة رأس الخيمة

تتضمن إجراءات فتح أي مشروع تجاري في إمارة رأس الخيمة الخطوات الرئيسة التالية:

1. تحديد نوع النشاط الاقتصادي: من المهم قبل الشروع في إجراءات إصدار الرخصة الاقتصادية أن يحدد المستثمر النشاط/ الأنشطة المراد مزاولتها؛ إذ تختلف الشروط القانونية ورسوم الأنشطة وفقا لطبيعتها. بالإضافة إلى ذلك، تتطلب بعض الأنشطة استيفاء شروط ومواصفات خاصة بالموقع مثل: (المكان والمساحة) أي أنه لا يسمح بمزاولة بعض الأنشطة إلا في مواقع محددة ووفقا لشروط خاصة.

2. تحديد الشكل القانوني للمنشأة: تتوفر مجموعة من الأشكال القانونية التي تتناسب مع احتياجات المشروع، مثل: مؤسسة وشركة ذات مسؤولية محدودة.. وغيرها، وتختلف المتطلبات والقوانين الخاصة بكل شكل من الأشكال القانونية باختلاف طبيعتها.

يجب على جميع المستثمرين - بصرف النظر عن الشكل القانوني - مراجعة مكتب المنشآت المتواجد في مبنى دائرة التنمية الاقتصادية التابع للإدارة العامة للإقامة وشؤون الأجانب للحصول على الموافقة.

3. تسجيل الاسم الاقتصادي: بعد تحديد نوع النشاط والشكل القانوني للمشروع يجب اختيار اسم اقتصادي يميز
المنشأة عن غيرها من المنشآت، ويتوافق مع طبيعة النشاط وشكله القانوني.

يمكن للمستثمر إصدارموافقة مبدئية قبل الحصول على شهادة الاسم الاقتصادي؛ فالموافقة المبدئية هي الشهادة التي تسمح للمستثمر بالمضي قدماً في إجراءات إصدار الرخصة الاقتصادية، ومخاطبة الجهات ذات العلاقة للحصول على موافقتها على ممارسة النشاط الاقتصادي المطلوب، ولكنها لا تخول صاحبها مزاولة النشاط إلا بعد الحصول على

الرخصة.

في هذه المرحلة، يمكن للمستثمر استئجار موقع لمارسة أعماله، بعد مراجعة إدارة الرقابة وحماية المستهلك في دائرة التنمية الاقتصادية والجهات ذات العلاقة لمعرفة إذا كان الموقع المقترح يستوفي الشروط والمواصفات المطلوبة، فضلاً عن ملاءمته لممارسة النشاط.

4. الحصول على موافقات الجهات ذات العلاقة: بعد الحصول على الموافقة المبدئية التي تخول المستثمر مخاطبة الجهات ذات العلاقة، يتوجب على المستثمر زيارة الجهات ذات العلاقة للحصول على موافقاتهم بعد استيفاء المتطلبات والشروط القانونية. ويجري تحديد هذه الجهات المانحة للموافقات طبقاً لنوع النشاط المطلوب، إلا أن بعض أنواع الأنشطة لا تتطلب إلا موافقة دائرة التنمية الاقتصادية.

5. إصدار الرخصة الاقتصادية: بعد الحصول على موافقة الجهات ذات العلاقة - إن وجدت - يمكن للمستثمر التوجه إلى دائرة التنمية الاقتصادية واستيفاء جميع المتطلبات القانونية ودفع الرسوم الخاصة بإصدار الرخص الاقتصادية للحصول على الترخيص.

تصنف التراخيص الصادرة عن الجهات المختصة في إمارة رأس الخيمة إلى رخصة صناعية، ورخصة تجارية، ورخصة مهنية، ورخصة سياحية.

خدمات تسهيل إقامة المشاريع التجارية: لتبسيط إجراءات تأسيس المشاريع الاقتصادية في رأس الخيمة، توفر الجهات الحكومية المعنية وكذلك سلطات المناطق الحرة كل أنواع الدعم والمساندة لأصحاب الأعمال بما في ذلك خدمة النافذة الواحدة، ومن بينها هيئة رأس الخيمة للاستثمار، وهيئة المنطقة الحرة اللتين تقدمان خدمة النافذة الواحدة بهدف مساعدة الشركات في الحصول على التراخيص والموافقات والتصاريح اللازمة من الجهات الحكومية وسلطات الترخيص بسرعة ومرونة.

الخدمة السريعة من دائرة التنمية الاقتصادية: يمكن للمستثمرين الراغبين في إقامة مشروع تجاري في إمارة رأس الخيمة، الاستفادة من الخدمة السريعة المتوفرة لدى دائرة التنمية الاقتصادية - اختياريا - مقابل رسوم مالية إضافية.

establishing economic enterprises in Ras Al Khaimah, the concerned government authorities along with the Free Zones authorities provide all kinds of support to the businessmen including the Single Window Service, contains RAKIA and RAKFIZ which provide this service to assist companies to obtain necessary licenses and approvals from other government authorities quickly and flexibly.

DED Express Service: Investors who aim at launching a business in the emirate of Ras Al Khaimah may take advantage of the express service available in the Department of Economic Development for optional extra charges.

3. Registering the Trade Name: Choosing a unique and appropriate trade name for the establishment is the next step to follow, after determining the type of the activity and the legal statues of the business.

Investor may obtain the initial approval before obtaining the trade name certificate. The initial approval allows the investor to carry on the business license issuance procedures and address the concerned authorities to obtain their approvals to conduct the required business activity, though not conducting the activity without obtaining the license. In this step, the investor may rent the business site, after visiting the Monitoring & Consumer Protection Administration in the Department of Economic Development and other concerned authorities to examine and approve the business location (fulfill the required specifications & activity convenience).

- 4. Obtaining approvals of concerned authorities: After obtaining the initial approval and fulfilling the requirements and legal conditions, investor should visit other concerned authorities to obtain their approvals. These authorities are defined according to the required activity, although some types of activities may require the solely approval of the Department of Economic Development.
- 5. Issuance of the Business license: When the approval of the concerned authorities is obtained, if any, the investor may proceed to fulfill all legal requirements of business license issuance from the Department of Economic Development and get the license.

The licenses issued by the concerned authorities in the emirate of Ras Al Khaimah are classified into: Industrial License, Commercial License, Professional License and Tourism License.

Facilitate business establishment services: In order to facilitate the procedures of

The Department of Economic Development in Ras Al Khaimah aims at stimulating and activating the investment march and economic activity in the emirate believing in the leading role of the department in economy motivation. It comes on top of the priorities of investors the clarity, smoothie and remoteness of procedures, and flexible and innovative environment which fulfill the requirements of investors.

5 Key Steps of Launching a Business in the Emirate of Ras Al Khaimah

In order to start a business in the emirate of Ras Al Khaimah, you have to follow the following five key steps:

- 1. Determine the type of the business activity: It is very important for the investor to determine, before starting the business license issuance procedures, the activity/ activities to be conducted. Every activity has its unique legal regulations and fees due to its nature. In addition to the above mentioned, some activities are required to fulfill particular conditions and specifications related to the location site (e.g. location & space) where some locations are strictly forbidden for some activities under certain conditions.
- 2. Determine the legal type of the establishment: There are many legal types that fit every business, e.g. Limited Liability Company (L.L.C) and etc. Requirements of the legal status are determined by the type & nature of the business.

All investors, regardless of the legal statues, have to visit the establishment's office of the General Directorate of Residency & Foreigners Affairs in the Department of Economic Development to obtain its approval.



